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REVISTA PRESEI 

 

 Sindicatele din penitenciare merg la Ministerul Justiţiei pentru a cere condiţii mai bune de muncă 
Reprezentanţii sindicatelor din penitenciare merg, vineri, la negocieri la Ministerul Justiţiei, fiind nemulţumiţi de 
condiţiile de muncă şi de deficitul de personal. Între timp, ministrul Justiţiei a făcut un bilanţ, pe Facebook, al 
măsurilor luate pentru modenizarea închisorilor. 
Reprezentanţii Federaţiei Sindicatelor din Administraţia Naţională a Penitenciarelor vor merge la Ministerul 
Justiţiei, vineri, la ora 10.00, cu o listă de revendicări pentru Tudorel Toader. Ei cer rezolvarea urgentă a 
problemelor legate de condiţiile de lucru improprii, de deficitul de personal şi de plata orelor suplimentare 
nerecuperate. 
Între timp, ministrul Justiţiei a prezentat, vineri dimineaţă, pe pagina sa de Facebook, măsurile luate pentru 
dezvoltarea sistemului penitenciar implementate în perioada februarie -decembrie 2017: 
1. INFRASTRUCTURĂ 
1.1 Penitenciarul Berceni: Prin Hotărârea de Guvern nr. 626/2017 a fost aprobată achiziţia unui studiu de 
fezabilitate, destinat construirii unui penitenciar cu o capacitate de 1000 de locuri, respectiv P47-Berceni. În 
prezent, este în curs de desfăşurare procedura de achiziţie a Contractului de servicii de proiectare pentru 
elaborarea studiului de fezabilitate pentru P47-Berceni. 
1.2 Penitenciarul Unguriu: Prin Hotărârea de Guvern nr. 791/2017, s-a aprobarea trecerea imobilelor din 
administrarea Ministerului Apărării Naţionale (MAPN) în administrarea Ministerului Justiţiei, pentru ANP, în 
scopul transformării în penitenciar, cu o capacitate de 900 locuri. A fost încheiată procedura de preluare a acestor 
imobile de la MApN. 
1.3 Institutului Naţional de Administraţie Penitenciară: instituţie care să asigure formarea personalului din cadrul 
Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor. 
1.4 Finanţare - Memorandumul cu tema Decizie privind oportunitatea finanţării infrastructurii fizice a sistemului 
penitenciar român, printr-un proiect finanţat din fonduri externe rambursabile, a fost adoptat de Guvernul 
României la data de 05 Decembrie 2017.. 
1.5 În bugetul pentru anul 2018, au fost alocate fonduri pentru demararea lucrărilor de investiţii în vederea creării 
a 5.110 noi locuri de detenţie, în perioada 2019-2023. 
2. MĂSURI PENTRU ÎMBUNĂTĂŢIREA CONDIŢIILOR DE LUCRU 
2.1 Proiectul de Lege pentru modificarea şi completarea Legii nr. 293/2004 privind Statutul funcţionarilor publici 
cu statut special din Administraţia Naţională a Penitenciarelor – proiectul se află în faza de dezbatere publică 
2.2 Majorarea cu 10% a salariilor funcţionarilor publici cu statut special din sistemul penitenciar începând cu 1 
octombrie 2017. 
2.3 Suplimentarea cu 1000 de posturi a schemei de personal pentru Administraţia Naţională a Penitenciarelor prin 
modificarea Hotărârii de Guvern nr. 652/2009. 
2.4 Încadrarea a 1.756 de noi angajaţi în cadrul Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor şi a unităţilor 
subordonare (media ultimilor ani este de aproximativ 400 de noi angajaţi/an). 
2.5 Utilizarea unui sistem unic de salarizare la nivelul sistemului penitenciar, începând cu luna Octombrie prin 
implementarea unei aplicaţii dezvoltată în regie proprie de către Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
3. MĂSURI PENTRU ÎMBUNĂTĂŢIREA CONDIŢIILOR DE DETENŢIE 
3.1 Au fost create 170 locuri noi de cazare (realizate prin transformarea unor spatii existente) şi au fost 
modernizate 200 de locuri; 
3.2 Prin lucrările de reparaţii curente şi întreţinere au fost amenajate 2351 de locuri de detenţie; 
3.3 Achiziţionarea a 13 noi mijloace de transport pentru transferul deţinuţilor; 
3.4 Construirea de spaţii socio-educative în 8 unităţi penitenciare; 
4. MĂSURI ÎN EXECUTAREA HOTĂRÂRII PILOT PRONUNŢATĂ DE CEDO LA 25 APRILIE 2017 
4.1 Proiect de lege pentru modificarea şi completarea Ordonanţei Guvernului nr.26/1994 privind drepturile de 
hrană; 
4.2 Legea nr. 169/2017 privind modificarea şi completarea Legii nr. 254/2013, prin care s-a instituit un mecanism 
compensatoriu pentru acordarea unui beneficiu, însemnând 6 zile considerate ca fiind executate pentru un număr 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
de 30 de zile de custodiere în spaţii de detenţie necorespunzătoare; 
4.3 Ordinul ministrului justiţiei nr. 2772/C/2017 pentru aprobarea Normelor minime obligatorii privind condiţiile 
de cazare a persoanelor private de libertate; 
4.4 Ordinul ministrului justiţiei nr. 2773/C/2017 pentru aprobarea situaţiei centralizate a clădirilor care sunt 
necorespunzătoare din punct de vedere al condiţiilor de detenţie; 
4.5 Întocmirea Calendarului de măsuri 2018 – 2024 pentru soluţionarea supra-aglomerării carcerale şi a condiţiilor 
de detenţie, în executarea hotărârii-pilot Rezmives şi alţii împotriva României, pronunţată de CEDO la 25 Aprilie 
2017. 
5. COOPERARE ŞI DIALOG PENTRU CONSOLIDAREA SISTEMULUI PENITENCIAR 
Consultări cu organizaţiile sindicale – În cursul anului 2017, Ministrul Justiţiei a participat atât la întâlniri cu 
reprezentanţi ai organizaţiilor sindicale din sistemul judiciar cât şi în cadrul Comisiei mixte de dialog social. 
Consultările au vizat problematica resurselor umane, cariera şi modificările legislative privind statutul personalului 
din cadrul Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor, drepturile salariale şi condiţiile de muncă ale acestei 
categorii profesionale. 
Evaluarea condiţiilor de lucru şi de detenţie - În cursul anului 2017, Ministrul Justiţiei a efectuat 6 vizite de lucru la 
unităţi penitenciar din subordinea Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor. Vizitele a avut drept scop 
observarea directă atât a condiţiilor de muncă ale angajaţilor cât şi a condiţiilor detenţie în vederea pregătirii de 
către statul român a setului de măsuri ca urmare a hotărârii pilot pronunţată de CEDO. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Toader a prezentat măsurile luate de Ministerul Justiţiei pentru dezvoltarea sistemului penitenciar: Peste 
5.000 de locuri de detenţie în perioada 2019-2023 
 
Ministrul Tudorel Toader a prezentat vineri, pe Facebook, măsurile luate de Ministerul Justiţiei în perioada 
februarie-decembrie 2017 pentru dezvoltarea sistemului penitenciar, în care se precizează, printre altele, că în 
bugetul pe anul în curs au fost alocate fonduri pentru lucrări de investiţi în vederea creării a peste 5.000 noi locuri 
de detenţie în perioada 2019-2023. 
 
Potrivit datelor prezentate de Tudorel Toader, în ceea ce priveşte infrastructura, se arată că a fost aprobată, 
pentru Penitenciarul Berceni, achiziţia unui studiu de fezabilitate, destinat construirii unui penitenciar cu o 
capacitate de 1.000 de locuri, respectiv P47-Berceni, în prezent fiind în curs de desfăşurare procedura de achiziţie 
a Contractului de servicii de proiectare pentru elaborarea studiului de fezabilitate pentru P47-Berceni. 
  
În cazul Penitenciarului Unguriu, prin Hotărârea de Guvern numărul 791/2017 s-a aprobarea trecerea imobilelor 
din administrarea Ministerului Apărării Naţionale (MAPN) în administrarea Ministerului Justiţiei, pentru ANP, în 
scopul transformării în penitenciar, cu o capacitate de 900 locuri, fiind încheiată procedura de preluare a acestor 
imobile de la MApN. 
 
De asemenea, s-a stabilit înfiinţarea Institutului Naţional de Administraţie Penitenciară, instituţie care să asigure 
formarea personalului din cadrul Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor. 
 
În ce priveşte partea de finanţare se precizează că a fost adoptat de către Guvern, la data de 5 decembrie 2017, 
Memorandumul cu tema Decizie privind oportunitatea finanţării infrastructurii fizice a sistemului penitenciar 
român, printr-un proiect finanţat din fonduri externe rambursabile. 
 
Un alt punct se referă la bugetul pe anul 2018, fiind alocate fonduri pentru demararea lucrărilor de investiţii în 
vederea creării a 5.110 noi locuri de detenţie, în perioada 2019-2023. 
 
Cu privire la îmbunătăţirea condiţiilor de lucru, se arată că se află în dezbatere publică proiectul de Lege pentru 
modificarea şi completarea Legii numărul 293/2004 privind Statutul funcţionarilor publici cu statut special din 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com
https://www.agerpres.ro/justitie/2018/02/09/toader-a-prezentat-masurile-luate-de-ministerul-justitiei-pentru-dezvoltarea-sistemului-penitenciar-peste-5-000-de-locuri-de-detentie-in-perioada-2019-2023--51964
https://www.agerpres.ro/justitie/2018/02/09/toader-a-prezentat-masurile-luate-de-ministerul-justitiei-pentru-dezvoltarea-sistemului-penitenciar-peste-5-000-de-locuri-de-detentie-in-perioada-2019-2023--51964


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
 
Totodată, se menţionează şi despre majorarea cu 10% a salariilor funcţionarilor publici cu statut special din 
sistemul penitenciar începând cu 1 octombrie 2017, suplimentarea cu 1.000 de posturi a schemei de personal 
pentru Administraţia Naţională a Penitenciarelor prin modificarea Hotărârii de Guvern numărul 652/2009, 
încadrarea a 1.756 de noi angajaţi în cadrul Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor şi a unităţilor subordonare 
(media ultimilor ani este de aproximativ 400 de noi angajaţi/an) şi utilizarea unui sistem unic de salarizare la 
nivelul sistemului penitenciar, începând cu luna octombrie prin implementarea unei aplicaţii dezvoltată în regie 
proprie de către Administraţia Naţională a Penitenciarelor. 
 
Pentru îmbunătăţirea condiţiilor de detenţie, se notează că au fost create 170 locuri noi de cazare (realizate prin 
transformarea unor spatii existente) şi au fost modernizate 200 de locuri, iar prin lucrările de reparaţii curente şi 
întreţinere au fost amenajate 2351 de locuri de detenţie. 
 
De asemenea, se menţionează despre achiziţionarea a 13 noi mijloace de transport pentru transferul deţinuţilor şi 
construirea de spaţii socio-educative în 8 unităţi penitenciare. 
 
Despre cooperarea şi dialogul pentru consolidarea sistemului penitenciar se arată că în cursul anului 2017 
Ministrul Justiţiei a participat atât la întâlniri cu reprezentanţi ai organizaţiilor sindicale din sistemul judiciar cât şi 
în cadrul Comisiei mixte de dialog social, consultările vizând problematica resurselor umane, cariera şi modificările 
legislative privind statutul personalului din cadrul Administraţiei Naţionale a Penitenciarelor, drepturile salariale şi 
condiţiile de muncă ale acestei categorii profesionale.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 REVOLUŢIA FISCALĂ "reparată" de Guvern. Ordonanţa privind salariile, adoptată/ Dăncilă anunţă „măsuri de 
echilibrare”: Statul îşi asumă plata unei părţi din CASS 
Premierul Viorica Dăncilă a precizat, joi, înaintea şedinţei de Guvern, că a cerut luarea unor „măsuri de 
echilibrare” acolo unde au apărut probleme privind Legea salarizării, precizând că statul va asuma plata unei părţi 
din CASS printr-un mecanism simplificat pentru o serie de categorii. 
„În urma dezbaterilor din ultimele zile pe tema efectelor Legii salarizării, dar şi a mutării contribuţiilor de la 
angajator la angajat, au reieşit unele probleme. Acolo unde au fost identificate probleme, am cerut imediat 
măsuri de echilibrare, astfel încât nicio categorie socio-profesională să nu aibă de pierdut”, a spus Dăncilă. 
Ea a arătat că în şedinţa de Guvern de joi vor fi adoptate o serie de măsuri pentru menţinerea venitului lunar net 
cel puţin la nivelul lunii decembrie 2017 pentru angajaţii din sectorul privat care beneficiază de scutiri de impozit 
pe venitul realizat. 
„Avem patru categorii şi anume angajaţii din IT, cei pe cercetare, dezvoltare şi inovare, persoanele care 
desfăşoară activităţi sezoniere şi salariaţii cu dizabilităţi încadraţi cu handicap grav sau accentuat. Pentru aceste 
categorii statul îşi va asuma plata unei părţi din contribuţia de asigurări sociale de sănătate printr-un mecanism 
simplificat”, a spus premierul. 
Dăncilă a arătat că de această facilitate vor beneficia angajaţii ai căror angajatori nu au reuşit din resurse proprii 
să menţină nivelul salarial la nivelul lunii decembrie 2017 şi care, totodată, nu şi-au diminuat totalul cheltuielilor 
de personal faţă de luna precedentă. 
O altă prevedere a OUG pe care Guvernul o va adopta joi, potrivit lui Dăncilă, asigură cel puţin menţinerea 
venitului net pentru angajaţii din sistemul public, dar şi privat care lucrează part-time. 
„Mai exact, începând cu luna ianuarie 2018 personalului angajat în baza unui contract individual de muncă cu 
timp parţial i se va reţine CAS şi CASS doar la salariul realizat, chiar dacă acesta va fi mai mic decât salariul minim 
pe economie, iar diferenţa va fi suportată în numele angajatului de instituţia bugetară angajatoare sau de către 
angajatorul privat”, a subliniat Dăncilă. 
Premierul a arătat că o altă măsură este cea care vizează şomerii şi celelalte categorii de salariaţi care se află în 
perioada de concediu medical şi beneficiază de indemnizaţii de asigurări sociale de sănătatate, pentru care baza 
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de calcul a contribuţiilor sociale va fi redusă de la valoarea reprezentând salariul mediu brut corespunzător 
numărului zilelor lucrătoare din concediul medical la venitul efectiv realizat. 
„În perioada imediat următoare ne vom asigura că Legea salarizării unitare îşi va atinge obiectivul, acela de a face 
ordine şi echitate în sistemul de salarizare. Aş vrea să fac un apel public atât la membrii Guvernului cât şi la 
reprezentanţii mass-media, sindicate, patronate şi toate celelate categorii implicate să dăm dovadă de deschidere 
şi responsabilitate în comunicarea publică”, a mai spus Dăncilă. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 BNS: Angajatorul va plăti suplimentar, scad veniturile celor în concedii medicale ori de maternitate 
Blocul Național Sindical susține, referitor la ordonanța de urgență prin care Guvernul Dăncilă își propune să 
corecteze unele efecte ale „revoluției fiscale”, că Ministerul de Finanțe a venit, în decurs de câteva zile, cu patru 
variante de proiect și că pentru niciuna din variante nu a fost realizată o evaluare de impact. Organizația 
sindicală atrage atenția și ce înseamnă, concret, pentru angajatori ultima variantă a MFP, cea care va fi, 
probabil, și adoptată în ședința de Guvern programată pentru ora 16.00, deși există semne de întrebare cu 
privire la constituționalitatea prevederilor. 
„În mai puţin de 48 de ore, proiectul de OUG a fost modificat de iniţiatori de patru ori, ultima formă fiind 
transmisă partenerilor sociali chiar în această dimineaţă”, transmite BNS, printr-un comunicat de presă, arătând 
și că niciuna din cele patru variante de proiect nu a fost însoţită de o evaluare de impact. 
„Lipsa de viziune şi de capacitate de analiză ne-a adus azi în haosul salarial şi fiscal în care suntem. În prima formă 
de OUG exista o singură prevedere, în mai puţin de 48 de ore Guvernul a renunţat complet la această prevedere, 
proiectul de OUG în formă finală având cu totul alt conţinut decât forma iniţială. Din punctul nostru de vedere, 
actualul proiect va adânci haosul salarial şi fiscal pentru că: în ultima sa formă proiectul de OUG creează un 
mecanism prin care, pentru angajaţii cu timp parţial şi salarii mai mici decât salariul minim, angajatorii trebuie 
să suporte diferenţa între contribuţia socială calculată la salariul minim şi contribuţia socială calculată la salariul 
realizat”. 
BNS oferă şi un exemplu, al unui contract de muncă pentru o normă de lucru de patru ore, şi arată că la salariul 
minim corespunzător de 950 lei angajatorul trebuie să plătească suplimentar 237 de lei/lună/salariat. 
„Nu există niciun fel de precizări concrete cum s-ar putea pune în practică o astfel de măsură, mai ales că devine 
aplicabilă inclusiv pentru drepturile salariale aferente lunii ianuarie, iar Legea 263/2010 privind sistemul public de 
pensii se referă în toate prevederile sale, ca şi Codul Fiscal, doar la contribuţii sociale individuale. Cum vor fi 
luate în calcul la stabilirea dreptului la pensie aceste contribuţii sociale achitate de angajator? Aşa începe haosul 
şi în sistemul public de pensii!”, se menţionează în comunicat. 
Urmează disponibilizări sau rectificare bugetară? 
Conform BNS, deşi proiectul de ordonanţă de urgenţă nu menţionează existenţa unui impact asupra cheltuielilor 
bugetare, în mod evident o astfel de măsură înseamnă o creştere a cheltuielilor de personal pentru salariaţii din 
sectorul public angajaţi cu contracte cu timp parţial. 
Lipsa evaluării de impact asupra bugetului lasă să se înţeleagă că ordonatorii de credite vor trebui să-şi 
gestioneze această situaţie în interiorul actualei anvelope salariale, aşa cum a fost aprobată prin Legea 
bugetului de stat pentru anul 2018. 
„Ne pregătim de disponibilizări sau de rectificare bugetară? Nu se poate găsi o explicaţie plauzibilă pentru care un 
salariat cu contract de muncă cu timp parţial şi un câştig salarial mai mic decât salariul minim brut pe economie 
trebuie să plătească contribuţii sociale calculate utilizând ca bază salariul minim, în timp ce o persoană ce 
desfăşoară activităţi independente, de exemplu consultanţă, inclusiv în sectorul public, cu un venit lunar mai mic 
decât salariul minim, are libertatea de a decide dacă să plătească sau nu contribuţii sociale”, se spune în 
document. 
În ceea ce priveşte soluţia propusă pentru categoriile socio-profesionale scutite de la plata impozitului pe venit, 
BNS menţionează că aceasta este una pe termen scurt şi se referă doar la anul 2018, perioadă în care se aşteaptă 
ca şocul să se absoarbă de la sine. 
Conform normelor de aplicare la Codul fiscal, în cazul salariaţilor ce lucrează cu contract de muncă de 12 luni în 
sectoare de activitate sezoniere 'scutirea prevăzută la art. 60 pct. 4 din Codul fiscal se aplică şi în situaţia în care 
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persoana fizică desfăşoară activitate în baza unui contract de muncă cu timp parţial de lucru, în condiţiile 
prevăzute la alin. (1) şi (2)'. Reglementarea este similară inclusiv în cazul celorlalte categorii de persoane scutite 
de plata impozitului pe venit, respectiv: persoane cu handicap, cercetători sau programatori IT. 
BNS susţine că proiectul de OUG se adresează doar salariaţilor din aceste categorii, angajaţi cu contract de muncă 
cu timp complet. Angajaţii cu normă parţială - persoane cu handicap, cercetători, programatori IT sau angajaţi din 
domenii sezoniere ce lucrează 12 luni nu vor beneficia de acest mecanism. BNS consideră că un astfel de 
tratament discriminatoriu este imposibil de justificat. Fiecare reglementare dată în acest context multiplică acele 
cazuri de inegalitate şi discriminează o categorie sau alta. 
„Salariaţii din cele patru categorii socio-profesionale ce desfăşoară activitate cu contracte cu timp parţial, dar cu 
salarii mai mari decât salariul minim, sunt discriminaţi faţă de cei ce lucrează cu normă întreagă. Aceştia 
înregistrează pierderi de venit net, ca şi cei cu timp complet, dar nu se califică pentru niciunul dintre mecanismele 
introduse de acest proiect de OUG. Ambele categorii sunt discriminate faţă de angajaţii cu timp parţial şi câştiguri 
mai mici decât salariul minim, aceştia beneficiind de un mecanism de compensare a pierderii pe durată 
nedeterminată. Totodată, condiţionarea acordării facilităţii de majorare a câştigurilor salariale cu 20% se referă 
doar la cei vizaţi de această măsură, nu la tot personalul companiilor respective, ceea ce ar putea lăsa loc din nou 
unor comportamente abuzive şi discriminatorii”, se menţionează în comunicat. 
Conform BNS, mecanismul creat determină o pierdere a veniturilor fondului unic de asigurări de sănătate, sumele 
respective sunt doar regularizate în interiorul sistemului, practic restul salariaţilor va asigura finanţarea pentru 
această măsură. Formula introdusă de proiect presupune în fapt o reglare a salariului net prin intermediul 
contribuţiei de asigurări de sănătate. 
„Este imposibil de justificat de ce un salariat cu un salariu brut de 6.600 de lei plăteşte CASS 660 lei, iar un salariat 
din categoriile mai sus menţionate, cu acelaşi câştig salarial brut, plăteşte CASS 358 de lei, în condiţiile în care 
beneficiază de acelaşi pachet de servicii medicale. Soluţia propusă compensează parţial şi pe termen scurt 
pierderile categoriilor mai sus menţionate însă în detrimentul celorlalţi salariaţi. Ca urmare, o astfel de măsură 
este una birocratică, greu de pus în practică şi rezolvă doar parţial problema, în schimb este generatoare de noi 
situaţii de inegalitate”, se arată în comunicat. 
Persoanele aflate în concediu medical ori de maternitate vor plăti CAS la întreg venitul realizat 
Potrivit BNS, proiectul de OUG conţine un set de măsuri ce vizează persoanele aflate în concediu medical, 
salariaţi sau şomeri, precum şi persoane asigurate voluntar pentru concedii şi indemnizaţii şi persoanele aflate 
în concediu de maternitate. În acest moment, cele trei categorii sociale plătesc CAS la o bază fixă, indiferent de 
nivelul indemnizaţiei, respectiv 35% din câştigul salarial mediu brut pe economie. 
Modificarea introdusă prin acest proiect urmăreşte ca aceste categorii să plătească CAS la întreg venitul realizat. 
În cazul şomerilor aflaţi în concediu medical şi al persoanelor în concediu de maternitate se introduce şi 
precizarea că CAS se suportă din indemnizaţia de sănătate (indemnizaţia primită pe durata concediului medical). 
Până în prezent, CAS era suportat din bugetul de şomaj, respectiv din fondul pentru concedii şi indemnizaţii. Sunt 
dezavantajaţi toţi salariaţii aflaţi în concediu medical, un salariat care câştigă la nivelul salariului minim pierde 
aproximativ 3% din salariul net prin introducerea acestei măsuri, pierderea de venit net se accentuează în 
special în cazul salariilor peste medie. 
Pentru salariaţii aflaţi în concediu medical şi care câştigă la nivelul salariului mediu, pierderea de venit net este 
de aproximativ 10%. 
În cazul şomerilor, deşi suma aferentă CAS de plată este mai mică, faptul că va fi suportată din indemnizaţia 
primită de şomer va afecta suma netă rămasă la dispoziţia şomerului aflat în concediu medical, care oricum 
este foarte mică. 
„Având în vedere cele mai sus menţionate, din punctul nostru de vedere, soluţia promovată de Guvern prin 
proiectul de OUG nu este decât o cosmetizare a adevărului. Problema creată trebuie rezolvată şi nu doar 
amânată. Rezolvarea situaţiei nu poate veni decât din abrogarea OUG 79/ 2017, cea care a generat efecte ce nu 
pot fi contracarate fără a crea alte inechităţi şi discriminări”, se mai spune în comunicat.  
(Sursa: Digi 24) 
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 Ministrul Justiţiei: În februarie voi primi un raport de la Ministerul Public pe care îl voi prezenta în Parlament. 
DNA - parţial eficientă, parţial nu 
Ministrul Justiţiei a declarat, joi seară, că, în luna februarie, va prezenta în Parlament un raport complet pe baza 
datelor primite de la Ministerul Public, Tudorel Toader precizând că DNA este parţial eficientă, parţial nu, 
referindu-se, printre altele, la achitări. 
Tudorel Toader a declarat că, potrivit legii, în luna februrie trebuie să primească un raport privind activitatea de la 
Ministerul Public, cu cele trei componente ale sale - DNA, DIICOT şi structurile din teritoriu - raport pe care îl va 
prezenta apoi Parlamentului. 
"Legea spune că în luna februarie trebuie să le primesc. Cum le-am primit, stabilesc cu preşedinţii celor două 
camere reunirea Camerelor în plen şi mă voi duce să prezint. Astfel, îmi îndeplinesc obligaţia din legea 304, care 
spune că în februarie în fiecare an trebuie să primesc un raport de la Ministerul Public, să mă duc în plenul 
Parlamentului să-l prezint parlamentarilor şi românilor - activităţile desfăşurate de cărte cei 2.650 de procurori din 
România", a declarat ministrul Justiţiei, la TVR1. 
Tudorel Toader a reiterat ideea potrivit căreia decizia privind revocarea şefei DNA aparţine şefului statului. 
Solicitat să comenteze dacă activitatea DNA a fost eficientă, Tudorel Toader a declarat: "În parte da, în parte nu". 
"În partea unde vedeţi achitări, în partea unde vedeţi că se începe urmărirea penală faţă de unul şi după aia un an, 
doi ani, 7 nu se face nimic, în partea în care vedeţi condamnări şi suntem obligaţi de la CEDO şi plătim de aici. În 
multe părţi. Eu am spus public şi repet că părţile bune nu le justifică pe cele rele", a concluzionat ministrul Justiţiei. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Tudorel Toader: Comisia de la Veneţia a răspuns Înaltei Curţi "vedeţi-vă fiecare de competenţele voastre" 
Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a anunţat, joi seară, că după ce Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie (ÎCCJ) a sesizat 
Comisia de la Veneţia pe modificările aduse legilor justiţiei, forul european a răspuns că instanţa supremă nu este 
abilitată să solicite un asemenea aviz. 
"Recent, Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, când a formulat sesizarea la Curtea Constituţională, s-a adresat 
Comisiei de la Veneţia să-i dea un aviz. Nu ştiu dacă aţi văzut răspunsul. E simplu, trei paragrafe, dar sec, corect şi 
care denotă altceva. Spune «Vedeţi-vă fiecare de competenţele voastre». Asta citind în subtext. Ce spune Comisia 
către Înalta Curte? Nu aveţi abilitatea legală, competenţa, nu sunteţi subiect care să întrebe Comisia de la 
Veneţia", a declarat Tudorel Toader, la TVR1. 
Ministrul Justiţiei a mai precizat că Guvernul era îndreptăţit să solicite un asemenea aviz, dacă era cazul. 
"Nu ministrul cere Comisiei, ci Guvernul, dacă proiectul de lege mergea pe circuitul celălalt. Dacă Guvernul nu a 
avut pe masă să analizeze proiectul de lege, nu a avut un moment în care să se adreseze că el nu avea pe rol, nu 
avea pe masă proiectul de lege", a completat Toader. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Tudorel Toader, la TVR, despre dezbaterile din Parlamentul European privind legile justiției: A fost ca o 
furtună într-un pahar cu apă 
Ministrul Justiției, Tudorel Toader, a vorbit joi seara, la emisiunea România 9 de la TVR1, despre dezbaterile pe 
legile justiției din România care au avut loc miercuri în Parlamentul European. 
Ministrul Justiţiei a declarat că, în dezbaterile din Parlamentul European despre legile justiţiei au fost spuse 
"multe inexactităţi, multe neadevăruri". 
"Să nu înțelegem că Uniunea are ceva cu noi, noi avem o vocație din asta de a exporta și de a inventa lucruri care 
trebuie discutate, dezbătute", a afirmat Tudorel Toader la TVR1, explicând că în sala Parlamentului European în 
care au avut loc dezbaterile au fost foarte puțini europarlamentari prezenți, majoritatea români. "A fost ca o 
furtună într-un pahar cu apă", a subliniat ministrul Justiției. 
Toader a vorbit și despre întâlnirea pe care a avut-o la Strasbourg cu vicepreședintele Comisiei Europene, Frans 
Timmermans, despre care a spus că are încredere în dialog și în ceea ce se întâmplă la ministerul Justiției de la 
București. Întâlnirea, care trebuia să dureze 30 de minute, a durat 70 de minute, a explicat ministrul Justiției, care 
a precizat că a fost "o discuție aplicată, deschisă, pe bază de încredere și fără nicio undă de observații sau reproș". 
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Nu se pune problema României de a fi în situația Poloniei - în România, deciziile Curții Constituționale sunt 
respectate și generează modificarea legii, a subliniat ministrul, care a arătat că în România nu s-a pus problema 
schimbării judecătorilor sau ca ministrul Justiției să numească el direct procurorii-șefi sau președinții de instanțe. 
"Suntem într-o cu totul și cu totul altă situație", a mai spus Toader. 
Ministrul Justiţiei spune  că nu a fost cineva care să-i fi precizat ce articol este încălcat prin modificarea legilor 
justiţiei: "Nimeni, niciun articol. Păi ce să îmi precizeze mie? Haideţi să vă spun. Lidera sau vicelider de la Grupul 
Verzilor, care a iniţiat dezbaterea, care de la început a spus: 'Eu nu sunt juristă şi nu mă pricep'. Dacă nu eşti jurist 
şi nu te pricepi, eu ce să îţi explic? Nu ai ce să-i explici, pentru că nivelul este prea jos", a adăugat Toader. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Guvernul anunță că vine TĂVĂLUGUL în justiție: Codul Penal se va MODIFICA, 40 de directive europene 
trebuie transpuse 
Un memorandum privind planul de transpunere a directivelor Uniunii Europene pentru acest an a fost aprobat joi 
de Guvern, a anunţat purtătorul de cuvânt al Executivului, Nelu Barbu, precizând că sunt necesare măsuri 
legislative interne pentru transpunerea, în ţara noastră, a 40 de directive. 
"Este vorba despre 44 de directive, dintre care patru au fost deja transpuse integral. Pentru celelalte 40 trebuie 
adoptate măsuri legislative interne - legi, hotărâri, ordine ministeriale cu caracter normativ. Foarte multe dintre 
ele sunt în proces de avizare, unele sunt deja în proces de transpunere", a declarat Nelu Barbu, joi, într-o 
conferinţă de presă la Palatul Victoria. 
El s-a referit şi la Directiva europeană privind prezumţia de nevinovăţie, fiind întrebat dacă actualul Executiv va 
menţine punctul de vedere al fostului premier Mihai Tudose, care spunea că, dacă Parlamentul nu va transpune 
mot-a-mot această directivă, atunci Guvernul va interveni. 
"Nu am cunoştinţă despre acest subiect, ştiu doar că în memorandumul respectiv privind directivele europene, ce 
vor fi adoptate şi vor fi transpuse în legislaţia naţională, cu siguranţă sunt şi detaliile acestea stabilite", a spus Nelu 
Barbu. 
Pe de altă parte, întrebat dacă Executivul a aprobat un memorandum prin care companiile de stat sunt obligate să 
distribuie minimum 90% din profituri la bugetul de stat, Nelu Barbu a răspuns: "A fost adoptat, a fost pe ordinea 
de zi a şedinţei de guvern. (...) Nu este vorba despre un element de noutate (...), un astfel de memorandum a fost 
adoptat şi anul trecut, a fost adoptat şi în 2016. (...) Dacă nu se adopta acest memorandum, exista un impact 
negativ în veniturile bugetului de stat (...) - 1,3 miliarde de lei". 
De asemenea, el a precizat că este convins că toate planurile de investiţii ale companiilor de stat, care au fost 
adoptate în Consilii de Administraţie, "vor fi duse la îndeplinire". 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Lia Olguţa Vasilescu anunţă o nouă revoluţie: După legea salarizării şi codul fiscal se mai pregăteşte ceva - 
'Aducem specialişti' 
A fost un întreg scandal odată cu primele salarii încasate de bugetari în 2018. Unii dintre aceştia au avut scăderi 
masive, dar ministrul Muncii a dat vina pe cei care le-au calculat. Lia Olguţa Vasilescu spune că revoluţia fiscală şi 
trecerea contribuţiilor de la angajator la angajat a fost greşit înţeleasă şi prost aplicată. 
După legea salarizării şi revoluţia fiscală, Guvernul pregăteşte o nouă lege importantă. Ministrul Muncii, Lia Olguţa 
Vasilescu anunţă o nouă lege a pensiilor. Va fi o altă revoluţie, iar ministrul vrea mai mulţi specialişti în ministerul 
său. 
"O să calculăm 5 milioane de pensii. E normal să le recalculăm pentru că va fi o altă legislaţie. Recalculăm toate 
pensiile aflate în plată. Vom reorganiza casa de pensii. Aducem specialişti din alte părţi. Sigur veţi avea veşti bune. 
Ne-am gândit la toate.", a anunţat Vasilescu în direct la România TV. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Sorina Pintea, ministrul Sănătăţii: Un medic primar va ajunge la un salariu net de peste 9.000 de lei lunar, fără 
sporuri. Medicii care vor obţine un brut de 4.000 de euro 
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Ministrul Sănătăţii, Sorina Pintea, a declarat că personalul medical din sistemul de sănătate va avea creşteri de la 
70 la 170%, astfel un medic primar va ajunge să câştige net, de la 1 martie, peste 9.000 de lei, în timp ce medicii 
legişti vor primi chiar şi 4.000 de euro. 
"De la 1 martie 2018, salariile medicilor şi asistenţilor medicali cresc la nivelul salariilor de bază stabilite pentru 
anul 2022. În acest context, începând cu 1 martie 2018, salariile de bază ale medicilor şi asistenţilor medicali, 
salariile brute, vor creşte faţă de luna ianuarie cu salariile cuprinse între 70 şi 173 la sută. Astfel încât un medic 
primar din unităţi sanitare clinice are un salariu de bază net în decembrie 2017 de 3.939, în ianuarie 4.108 lei, iar 
în martie 9.106. Aceste salarii nete nu au cuprinse sporurile acordate pentru orele de gardă şi pentru condiţii. 
Acestea pot dubla salariul net", a declarat Sorina Pintea, în cadrul unei conferinţe de presă. 
De cele mai mari creşteri, în schimb, vor beneficia medicii legişti şi cei de anatomie patologică, ei ajungând la un 
salariu brut de 4.000 de euro, după o creştere de 71%. 
Ministrul Sănătăţii a explicat că asistenţii medicali cu studii superioare vor avea o majorări de aproximativ 1.200 
de lei, adică, de la 1.800 de lei cât câştigau în decembrie 2017 vor ajunge la peste 3.000 de lei, la 1 martie 2018. 
De asemenea, nici în cazul lor, aceste majorări nu cuprind şi sporurile de tură, de sărbători legale şi de condiţii, 
care pot dubla aproape salariul. 
De creşteri vor beneficia şi infirmierele care vor primi un salariu net peste 2.500 de lei, de la 1.200 de lei. 
"Medicii rezidenţi vor beneficia de o creştere salarială semnificativă, iar până la intrarea în vigoare a acestor 
creşteri vor beneficia de burse de rezidenţiat. Începând cu 1 martie 2018, salariile de bază brute vor creşte între 
151 şi 287 la sută în funcţie de specialitate. Un medic rezident anul I are în prezent un salariu brut de 1.985 de lei. 
După creşterea salarială va avea 5.700 de lei brut, astfel încât ajunge în anul VI cu un cuantum de 7.900 de lei 
brut. Medicii rezidenţi pot obţine venituri suplimentare prin orele de gardă, având în vedere că ei pot fi incluşi la 
cerere în linie de gardă. Tot de la 1 martie, medicii rezidenţi vor beneficia de norma de hrană", a explicat ministrul 
Sănătăţii. 
Nici medicii de familie nu sunt uitaţi, chiar dacă sunt finanţaţi din bugetul CNAS, aceştia vor avea o creştere a 
punctului de la 4,8, la 5,82, de la 1 aprillie, atunci când se vor semna contractele cadru. Punctul se aplică fie pe 
numărul de pacienţi, fie pe numărul de servicii, iar cu ajutorul lui se calculează salariile medicilor de familie. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 VIOLENŢA DOMESTICĂ | Poliţiştii vor putea interveni şi emite ordine de protecţie cu aplicare imediată/ 
Măsuri drastice, în noul proiect de lege adoptat de Guvern  
Poliţiştii vor putea interveni în cazurile de violenţă domestică, dacă este nevoie chiar şi intrând cu forţa în casă, şi 
emite ordine de protecţie cu aplicare imediată în cazul agresorilor. Aceştia vor putea fi scoşi pe loc din locuinţă, le 
vor fi confiscate cheile şi vor avea interdicţia de a reveni la domiciliu sau să se apropie de victimele lor, iar în cele 
mai grave cazuri vor purta brăţări electronice. Noile reglementări se regăsesc într-un proiect de lege adoptat 
astăzi de Guvern. 
TDupă emiterea de către poliţist a ordinului de protecţie provizoriu care are o valabilitate de 5 zile şi poate fi 
prelungit, documentul trebuie confirmat de un procuror, care se va adresa instanţei pentru eliberarea unui ordin 
de protecţie sporită. 
 
„Ordinul de protecţie provizoriu este complementar ordinului de protecţie existent în legislaţia actuală, se emite 
de către poliţist de îndată, are titlu executoriu, nu are un termen anume, are valabilitate 5 zile, cu posibilitatea de 
prelungire până la emiterea ordinului de protecţie. Documentul trebuie confirmat de un procuror în 24 de ore, iar 
acesta va avea ulterior obligaţia să-l transmită judecătorului, cu tot cu dovezile existente. Poliţistul va avea 
dreptul şi obligaţia să se deplaseze la domiciul victimei, să intre în domiciliu, chiar şi cu forţa, să-l înlăture pe 
agresor, chiar dacă acesta este titularul contractului de proprietate", a transmis purtătorul de cuvânt al 
Guvernului, Nelu Barbu. 
 
Astfel, responsabilitatea emiterii acestui ordin provizoriu de protecţie va reveni poliţistului ajuns la faţa locului 
care, în baza unei evaluări va întocmi un formular, va stabili gradul de risc şi va decide dacă este cazul sau nu să 
emită un astfel de ordin, prevede proiectul. 
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Mai mult, poliţistul poate lua şi altfel de măsuri, precum „evacuarea cu interdicţia de a reveni pe toată durata 
valabilităţii ordinului, stabilirea unei distanţe minime faţă de victimă, confiscarea cheilor şi, dacă există, a armelor. 
Ordinul de protecţie provizoriu şi ordinul de protecţie vor fi monitorizate de către poliţişti, nerespectarea lui 
constituie infracţiune şi se sancţionează cu închisoare de la o lună la un an", a precizat purtătorul de cuvânt al 
Guvernului. 
 
Cea mai importantă schimbare este introducerea unui sistem electronic de supraveghere, o „brăţară" prin care 
agresorul va fi monitorizat continuu. Pentru aceasta, însă, e nevoie de îndeplinirea câtorva condiţii: agresorul 
trebuie să fi fost obligat să păsteze o distanţă minimă faţă de victimă, de rudele sale, de reşedinţa victimei, de 
locul de muncă al persoanei protejate şi trebuie să fi fost interzis a se deplasa în anumite zone pe care victima le 
vizitează periodic, a mai transmis purtătorul de cuvânt al Guvernului.  
„În procesul de monitorizare, poliţistul va face verificări permanente prin toate mijloacele în vederea respectării 
măsurilor dispuse pentru agresor (vizite la domiciliu, culegere de informaţii de la vecini, serviciul victimei, şcoală, 
după caz). De asemenea, după emiterea OPP, poliţistul se va asigura că drepturile agresorului sunt respectate prin 
măsuri care vizează informarea corectă cu privire la OPP şi respectiv îndrumarea şi orientarea către un serviciu 
social specializat pentru găzduire şi consiliere”, se arată într-un comunicat al Ministerului Muncii, iniţiator al 
proiectului de lege. 
„Regimul juridic al sistemului de supraveghere electronică utilizat pentru verificarea respectării măsurilor de 
protecţie va fi stabilit ulterior, prin lege. Menţionăm că un astfel de sistem electronic de supraveghere se 
regăseşte în Codul de procedură penală, Legea nr. 253/2013 şi Legea 254/2013. Prin intermediul acestor 
instrumente se urmăreşte îmbunătăţirea sprijinului acordat victimelor violenţei domestice, prin asigurarea unei 
intervenţii imediate şi coerente. Normele, metodologiile şi procedurile vor fi elaborate prin legislaţia secundară, 
aceasta urmând să fie reglementată printr-un Ordin comun al MMJS şi MAI”, se mai arată în comunicat. 
La finalul lunii ianuarie, o femeie de 38 de ani a fost ucisă de soţul ei chiar în grădiniţa la care lucra, cu toate că 
victima avea un ordin de restricţie împotriva acestuia. O tragedie care ar fi putut fi, poate, evitată dacă legislaţia în 
domeniul violenţei domestice ar fi cuprins prevederi care, în mod real, să le pună pe victimele acestor abuzuri la 
adăpost de agresorii lor. De mai bine de un an, modificările în acest domeniu nu mai sunt opţionale, ci au devenit 
chiar obligatorii pentru România, din momentul în care în ţara noastră a intrat în vigoare Convenţia de la Istanbul, 
numită şi Convenţia Consiliului Europei privind prevenirea şi combaterea violenţei împotriva femeilor şi a violenţei 
domestice. 
Advertisement 
Între două dezbateri, româncele mor cu zile sub ploaia de lovituri, în 80% dintre cazuri victima violenţei domestice 
fiind soţia, arată un studiu realizat anul trecut de Asociaţia Naţională pentru Egalitatea de Şanse între Femei şi 
Bărbaţi (ANES). La mai bine de un an de la intrarea în vigoare a Convenţiei Consiliului Europei privind prevenirea şi 
combaterea violenţei împotriva femeilor şi a violenţei domestice, care ar fi trebuit să ducă la o protecţie mai bună 
a victimelor, legislaţia românească bate pasul pe loc. Proiectul de lege anunţat astăzi de Guvernul României este 
doar primul pas în direcţia armonizării legislaţiei româneşti cu prevederile europene, iar acum rămâne de văzut şi 
cât timp va dura parcursul său în Legislativ. 
 
În momentul de faţă, statul are toate pârghiile pentru a încerca să controleze fenomenul care ia amploare pe zi ce 
trece, un subiect tabu în România despre care victimele nu vor să vorbească. 
La un an distanţă de la acest moment, însă, ceea ce a făcut statul român a fost doar să se lanseze în „ample 
dezbateri. (...) Începând cu luna octombrie 2015 au avut loc mai multe întâlniri între organizaţii 
neguvernamentale şi instituţii publice, pe fondul unor cazuri de agresiune asupra femeilor, cazuri ce au fost 
mediatizate intens, scopul principal fiind eficientizarea legislaţiei din domeniu", se arată într-un răspunsul oferit 
de Guvern la o interpelare a deputatei PNL Adriana Săftoiu. 
Legea privind violenţa domestică, modificată în 2012 
Cea mai importantă modificare a legii privind combaterea violenţei în familie a fost făcută în 2012, atunci când a 
fost introdusă prevederea potrivit căreia persoana agresată poate cere instanţei un ordin de protecţie şi de 
restricţie faţă de făptuitor. dar şi că victima are dreptul să se adreseze judecătorului şi să solicite ordin de 
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protecţie cu caracter provizoriu, iar instanţa poate să interzică agresorului să rămână sau să se reîntoarcă în 
locuinţa comună, să-l oblige pe agresor să suporte unele costuri, cum ar fi cheltuieli medicale, de judecată, cele 
generate de adăpostirea victimei. 
În plus, victima poate să ceară ordin de restricţie care prevede evacuarea agresorului de la domiciliul comun, 
păstrarea distanţei de minim 200 de metri faţă de persoana vătămată, interzicerea oricărui contact telefonic, 
corespondenţe. Acest ordin de interdicţie nu poate depăşi doi ani. 
Din punct de vedere practic, însă, aplicarea prevederilor la modul real este mult mai anevoioasă. Un raport al 
Inspecţiei Judiciare a Consiliului Superior al Magistraturii a arătat că pentru magistraţii români, urgenţa poate 
ajunge să însemne şi 175 de zile (aproape 6 luni), până când pun cazul pe rol, iar apoi poate ajunge la încă 174 de 
zile, până judecă dosarul. Trimiterea ordinului de protecţie la Poliţie, pentru a fi aplicat, poate să mai dureze alte 
luni de zile. Timp în care, în peste 90% din cazuri, o femeie trebuie să facă faţă soţului, iubitului sau unui alt bărbat 
care o bate. „Vorbim de situaţii de viaţă şi de moarte”, a declarat atunci pentru Gândul un expert în domeniu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Prevederea care nu mai e obligatorie, e doar posibilă. Ce se întâmplă cu expertul în egalitate de şanse, măsura 
despre care premierul Dăncilă spunea că va fi impusă 
Purtătorul de cuvânt al Guvernului, Nelu Barbu, a contrazis, joi, declaraţiile făcute de premierul Viorica Dăncilă, 
înainte de şedinţa de Guvern, precizând că angajatorii cu peste 50 de salariaţi au „posibilitatea” să aibă un expert 
în egalitate de şanse, nefiind obligaţi. Iniţial premierul anunţase că măsura va fi una obligatorie. 
„În şedinţa de azi a fost reglementată profesia de expert şi cea de tehnician în egalitate de şanse. Actul normativ 
stabileşte că persoanele juridice din sectorul public sau privat care au peste 50 de salariaţi vor avea posibilitatea 
de angaja un expert sau un tehnician în egalitate de şanse în limita bugetului destinat cheltuielilor salariale”, a 
spus purtătorul de cuvânt al Guvernului, Nelu Barbu, în conferinţa de presă de după şedinţa de Guvern de joi. 
„Repet: vor avea posibilitatea. Nu este o măsură obligatorie. Este la latitudinea angajatorului şi tot angajatorul 
poate decide dacă persoana respectivă poate fi reîncadrată din angajaţii pe care deja îi are, adică nu trebuie 
neapărat să angajeze, poate trimite pe cineva la cursuri”, a subliniat Nelu Barbu. 
Premierul Viorica Dăncilă a precizat, joi, înaintea şedinţei de Guvern, că va fi introdusă obligaţia persoanelor 
juridice din sistemul public, dar şi din sectorul privat, care au peste 50 de salariaţi, să aibă în structura de personal 
un expert în egalitate de şanse. 
Ea a menţionat că se intenţionează ca în România egalitatea de şanse între femei şi bărbaţi să fie efectiv asigurată. 
„Vom introduce obligaţia persoanelor juridice din sistemul public, dar şi din sectorul privat, care au peste 50 de 
salariaţi, de a avea în structura de personal un expert în egalitate de şanse. Nu urmărim să încărcăm birocraţia cu 
noi funcţii. Vrem ca această sarcină a experţilor să fie exercitată în mod activ şi util”, a spus Dăncilă. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Indicele ROBOR a trecut de 2%, după majorarea dobânzii de referinţă 
Indicele ROBOR la trei luni, în funcţie de care se calculează costul creditelor în lei cu dobânda variabilă, a crescut 
joi la 2,03%, de la 1,99%, cât a fost cotat miercuri, conform datelor publicate de Banca Naţională a României 
(BNR). 
La finele anului trecut, în decembrie, ROBOR la trei luni ajunsese la 2,22%. 
Indicele la şase luni, utilizat în calculul dobânzilor la creditele ipotecare, a crescut la 2,33%, de la 2,27%. 
Indicele ROBOR la nouă luni, care reprezintă rata dobânzii plătită la creditele în lei atrase de către băncile 
comerciale de la alte bănci comerciale pentru o perioadă de nouă luni, a crescut la 2,37%, de la 2,33%, valoarea 
înregistrată miercuri. 
ROBOR reprezintă rata medie a dobânzii la care băncile româneşti se împrumută între ele în lei. Indicele se 
stabileşte zilnic de BNR ca medie aritmetică a cotaţiilor practicate de zece bănci selectate de Banca Naţională. 
Creşterea indicelui poate fi pusă pe seama majorării dobânzii de referinţă de către BNR, precum şi a dobânzii 
aferente facilităţii de creditare, la 3,25%, aceasta fiind şi plafonul până la care poate creşte ROBOR. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Vin BANII: Guvernul a alocat 320 de milioane de lei doar pentru acești români 
Guvernul a adoptat o hotărâre prin care, şi în 2018, agricultorii vor beneficia de sprijin financiar pentru reducerea 
accizei la motorină, a anunţat joi purtătorul de cuvânt al Executivului, Nelu Barbu. 
"În şedinţa de astăzi a fost adoptată o hotărâre de Guvern prin care agricultorii vor beneficia, şi anul acesta, de 
sprijin financiar pentru reducerea accizei la motorină. Suma alocată este de peste 320 de milioane de lei, va fi, 
evident, asigurată de la bugetul de stat, în limita prevederilor bugetare aprobate de Ministerul Agriculturii şi 
Dezvoltării Rurale pentru anul curent. Cantităţile de motorină care vor beneficia de ajutor de stat sub formă de 
rambursare urmează să fie aprobate prin ordine ale ministrului Agriculturii şi Dezvoltării Rurale", a precizat Nelu 
Barbu, într-o conferinţă de presă la Palatul Victoria. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Guvernul confiscă din nou profiturile companiilor de stat 
După modelul din 2017 Guvernul forțează și în 2018 companiile de stat să dea 90% din profitul net cu titlul de 
dividende pentru a avea bani să acopere deficitul bugetar. 
Guvernul va discuta și, cel mai probabil va aproba joi, un Memorandum prin care și în 2018 reprezentanții statului 
în Adunările Generale ale Acționarilor  și Consiliile de Administrație la enititățile de stat trebuie să ia măsurile ce 
se impun pentru repartizarea a 90% din profit cu titlul de dividende. 
Documentul, citat într-un comunicat de presă al Guvernului, prevede "mandatarea reprezentanţilor statului în 
Adunarea generală a acţionarilor/Consiliul de administraţie, după caz, la societăţile naţionale, companiile 
naţionale şi societăţile cu capital integral sau majoritar de stat, precum şi la regiile autonome, în vederea luării 
măsurilor ce se impun pentru repartizarea unei cote de minim 90% din profitul net realizat al anului 2017 sub 
formă de dividende/vărsăminte la bugetul de stat”. 
Decizia Guvernului este în contrast cu declaraţiile Ministrului Energiei, notează zf.ro. Ministrul Energiei, Anton 
Anton, spunea la începutul lunii februarie că prioritatea mandatului său este reprezentată de investiţiile în 
sectorul energetic, intenţia fiind de a elabora o nouă strategie energetică pentru a proteja mixul de producţie 
actual. 
”Toate priorităţile mele sunt legate de investiţii. Toţi bănuţii se duc în investiţii. Noi suntem datori cu o strategie 
energetică a României. Hai sa ne apucăm de treabă”, a declarat Anton Anton la prima conferinţă de presă la care 
a participat. 
Practic Ministerul Energiei promite că fiecare “bănuţ” se duce la investiţii, dar Guvernul îşi lasă companiile cu 
visteria goală. Mai mult, anul trecut companiile de stat au fost nevoite să se împrumute pentru a realiza 
planurile de investiții după ce au vărsat grosul profiturilor ca dividende. 
(Sursa: Digi 24) 
 

 Directorul general al Aeroportului Otopeni a demisionat 
Directorul general al Aeroportului Otopeni, Bogdan Stelian Mîndrescu, a demisionat joi, fără a preciza motivele 
care au condus la această decizie. Corpul de control al Guvernului a efectuat un control în urma căruia au fost 
descoperite mai multe nereguli. 
Bogdan Stelian Mîndrescu, directorul general al Companiei Naţionale Aeroporturi Bucureşti (CNAB) - care 
administrează aeroporturile Otopeni şi Băneasa - a demisionat joi din funcţie, au confirmat pentru Mediafax 
reprezentanţii companiei. Mîndrescu nu a precizat motivele care au condus la această decizie. 
La 20 aprilie 2017, în mandatul de premier al lui Sorin Grindeanu, Bogdan Mîndrescu a fost numit director general 
interimar de către Consiliul de Administraţie al CNAB, deşi ministrul Transporturilor de atunci, Răzvan Cuc, ar fi 
vrut ca Liviu Radu să rămână în funcţie. 
Bogdan Mîndrescu a mai fost, potrivit CV-ului publicat pe site-ul instituţiei, director de cabinet al ministrului 
Transporturilor, consultant la Inspur Shandong Group Co Ltd China (în perioada 2014-2015), consultant al 
directorului SRTV (în perioada 2013-2014), director economic la Pandor SRL (2012-2013) sau consultant de vânzări 
la Banc Post (2007-2008). 
Mândrescu are un masterat în management aeronautic şi este absolvent al Facultăţii de Drept din cadrul 
Universităţii Dimitrie Cantemir. 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/nelu-barbu_2893.html
https://www.digi24.ro/stiri/economie/bani-afaceri/secate-de-bani-companiile-de-stat-obligate-sa-se-imprumute-797184
https://www.digi24.ro/stiri/economie/bani-afaceri/secate-de-bani-companiile-de-stat-obligate-sa-se-imprumute-797184


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
Corpul de control al Guvernului a efectuat un control în urma căruia au fost descoperite mai multe nereguli. 
Raportul a fost întocmit în perioada ianuarie 2013 - octombrie 2017 şi prezentat, în octombrie, ministrului Felix 
Stroe. 
Printre neregulile găsite la aeroportul Otopeni amintim: 
- în perioada 2013-2015 nu a fost realizată nicio investiţie în infrastructura aeroportuară deşi pentru fiecare an din 
această perioadă au fost prevăzute în BVC sume cuprinse între 201,5 mil. lei şi 267,9 mil.lei; 
- în perioada 2016-august 2017 CNAB SA a realizat doar un procent de 0,03%, respectiv 0,16% din investiţiile în 
infrastructura aeroportuară; 
- pista 1 nu asigură condiţii eficiente de aterizare/decolare, deşi la această pistă s-a intervenit cu utilaje aproape în 
fiecare zi, uneori chiar şi 14 ore; 
- pista 2 este operaţională pe o lungime de doar 2.237 m din 3.500 m. Pe timp de noapte nu se poate opera fără 
lumini specifice, fapt pentru care piloţii consideră periculoasă utilizarea ei; 
- balizajul luminos nu este echipat corespunzător pentru condiţiile de vizibilitate redusă; 
- racordul luminos de degajare a ambelor piste pe ambele direcţii nu poate fi aprins simultan cu baretele de STOP; 
- Liviu Radu, care deţinuse anterior lui Mîndrescu mandatul de director general CNAB, a încasat între iulie 2013 şi 
iunie 2014 bani atât pentru funcţia de director general, cât şi pentru cea de membru în Consiliul de Administraţie. 
Suma încasată peste limita legală: 396.561 lei; 
- Sorin Stoicescu a fost numit în CA deşi nu a fost selectat de un expert independent; 
- componenta variabilă a remuneraţiei membrilor Consiliului de Administraţie stabilită la 0.56% din profitul net, 
deşi existau studii care spuneau că aceasta trebuie să fie doar 32.432 lei; 
- Cristina Elena Neamţu - în 9 luni, prezentă la locul de muncă mai puţin de două ori. A încasat 43.003 lei; 
- Mihai Petrescu - într-un an a încasat 130.378 lei dar au existat zile în care nu a fost prezent la serviciu; 
- Mihai Comânescu - a încasat 127.879 lei dar au existat zile în care nu a fost prezent la serviciu; 
- Camelia Meţler - într-un an şi şase luni a fost prezentă la muncă 112 minute. A încasat în această perioadă 
70.894 lei; 
- în perioada septembrie 2015 - septembrie 2016 au fost derulate 27 de programe de formare profesională prin 
societatea OK Service Corporation, suma fiind echivalentă cu cea cheltuită în ultimii aproape 6 ani la un loc. 
- taxele de instruire au reprezentat, în medie, doar 23% din costul total, restul fiind cazarea şi trasportul. 
- procesul de selecţie a persoanelor care au participat la cursuri a fost aleatoriu, nefiind identificate criterii 
concrete de selecţie. 
- locaţiile cursurilor: Nice, Las Vegas, Sydney, Auckland, Wellington, Kuala Lumpur, Bangkok, Tokyo, Lausanne. 
- Ion Trocaru, şeful corpului de control din MT a fost timp de 3 luni şi membru în comitetul asocierii în 
participaţiune dintre CNAB şi Millenium Pro Design, calitate din care a obţinut 18.004 lei. 
- Daniela Berinde, funcţionar public şi şef de cabinet, a fost timp de un an în consiliile de supraveghere a 
asocierilor CNAB cu Dnata Catering şi Millenium Pro Design. A încasat 128.745 lei. 
- Liviu Radu şi-a semnat din calitatea de director general al CNAB numirea în consiliile de supraveghere a celor 
două asocieri pentru o perioadă de 8 luni încasând 86.554 lei. 
- Sorinel Ciobanu şi-a semnat din calitatea de director general al CNAB numirea în cîn consiliile de supraveghere a 
celor două asocieri, pentru o perioadă de un an şi 11 luni încasând 170.430 de lei. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Darius Vâlcov, consilier de stat al premierului Viorica Dăncilă, condamnat la opt ani de închisoare 
Fostul ministru al Finanţelor, în prezent consilier de stat al premierului Viorica Dăncilă, Darius Vâlcov, a fost 
condamnat, joi, de instanţa supremă, la opt ani de închhisoare. Decizia judecătorilor nu este definitivă. 
Judecătorii au dispus şi confiscarea a 6.200.000 lei. 
Ultimul termen a avut loc pe 9 ianuarie, când DNA a cerut pentru Darius Vâlcov pedeapsa maximă, adică 14 ani de 
detenţie. 
În concluzii, apărătorul fostului primar al municipiului Slatina şi fost ministru de Finanţe a explicat magistraţilor că 
nu există probe pentru condamnarea clientului său şi a cerut achitarea acestuia. 
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Darius Vâlcov a fost trimis în judecată în anul 2015, de către procurorii DNA, fiind acuzat de trafic de influenţă, 
spălare de bani şi operaţiuni financiare sau acte de comerţ incompatibile cu funcţiile. 
Potrivit rechizitoriului trimis instanţei, în 2009, administratorul unei societăţi comerciale i-ar fi cerut lui Darius 
Vâlcov, care atunci era primar al municipiului Slatina, să intervină la factori de decizie de la SC Compania de Apă 
Olt SA, pentru a câştiga licitaţii de lucrări pentru obiective din Slatina, Scorniceşti, Piatra Olt şi Drăgăneşti. În 
schimbul intervenţiei sale, omul de afaceri i-ar fi promis lui Darius Vâlcov că îi dă 20 la sută din valoarea sumelor 
încasate (fără TVA) din contractele de execuţie a lucrărilor. 
"Propunerea a fost făcută în contextul în care, în luna noiembrie 2008, fusese aprobat la nivel guvernamental 
proiectul «Extinderea şi reabilitarea sistemelor de apă şi apă uzată în judeţul Olt», al cărui beneficiar final este SC 
Compania de Apă Olt SA, operator regional, finanţarea fiind asigurată, majoritar, din fonduri europene 
nerambursabile. În cadrul acestui proiect au fost încheiate trei contracte, respectiv «Reabilitarea şi extinderea 
reţelei de apă şi canalizare în oraşele Scorniceşti şi Potcoava», «Reabilitarea şi extinderea reţelei de apă şi 
canalizare în municipiul Slatina» şi «Reabilitarea şi extinderea reţelei de apă şi canalizare în oraşele Drăgăneşti-Olt 
şi Piatra-Olt»", au scris procurorii în actul de sesizare a instanţei. 
Darius Vâlcov şi omul de afaceri ar fi convenit ca sumele de bani promise în schimbul intervenţiei fostului ministru 
să fie date doar în numerar, în lei şi la sediul firmei. Astfel, în perioada ianuarie-martie 2011, Vâlcov s-ar fi 
prezentat periodic la sediul societăţii, unde ar fi primit de la administratorul acesteia, suma totală de 1,2 milioane 
de lei, în trei tranşe de câte 400.000 de lei. 
Anchetatorii susţin că Darius Vâlcov primea câte o tranşă de bani "ori de câte ori contractantul Compania de Apă 
Olt efectua plăţi în contul societăţii". 
Vâlcov ar fi primit banii în sediul SC Tehnologica Radion, deţinută de Theodor Berna, susţinea DNA. 
Darius Vâlcov mai este acuzat că, în perioada aprilie-decembrie 2011, a primit de la omul de afaceri, prin 
intermediul fostului primar Minel Florin Prina, suma totală de 2,5 milioane de lei, în cinci tranşe a câte 500.000 de 
lei, banii fiind daţi lui Prina, în municipiul Slatina. 
Vâlcov ar mai fi primit, în perioada 2012- 2013, de la omul de afaceri, prin intermediul mai multor firme, suma de 
3.080.000 de lei. 
"În scopul disimulării provenienţei ilegale a banilor, inculpatul Vâlcov Bogdan Darius a iniţiat şi derulat, cu ajutorul 
celorlalţi inculpaţi şi a altor persoane interpuse, un mecanism financiar fictiv între firma omului de afaceri şi o altă 
firmă, prin încheierea a trei contracte fictive de furnizare de bunuri/servicii, fără ca această societate să presteze 
vreun serviciu în virtutea contractelor special încheiate în acest sens", potrivit rechizitoriului. 
DNA spune că, începând din 2011, Vâlcov a efectuat operaţiuni financiare sau acte de comerţ incompatibile cu 
funcţiile de primar, senator şi ministru, utilizând informaţii deţinute în virtutea acestora, în legătură cu şapte 
firme pe care le deţine în fapt şi pe care le administrează, prin interpuşi, obţinând astfel foloase de 2.272.200 de 
lei. 
Potrivit anchetatorilor, Darius Vâlcov ar fi obţinut mai multe bunuri, între care trei lingouri de aur, care cântăresc 
în total trei kilograme, un tablou cu ramă aurie, inscripţionat Renoir, un tablou inscripţionat Jean Cocteau şi o 
pictură pe lemn, inscripţionată Aurel Acasandrei, precum şi sumele de 90.000 de dolari şi 1.323.850 de lei. 
Anchetatorii susţin că banii şi bunurile au fost depozitate într-un seif, în casa lui Daniel Bărbulescu, prieten al 
fostului ministru al Finanţelor. 
În acelaşi dosar, fostul primar Minel Prina a fost condamnat la 4 ani şi 6 luni, Lucian Petruţ Şuşală, fostul şofer al 
lui Vâlcov, la 2 ani cu suspendare, Bogdan Timofte, om de afaceri, la 3 ani şi Constantin Tomescu, om de afaceri, la 
3 ani şi 6 luni. 
Procurorii au pus sechestru asigurător pe trei lingouri din aur, în valoare de 465.355 de lei, 172 de opere de artă, 
în valoare de 2.558.658 de lei, 63.010 de lire sterline, 290.334 de euro şi 73.077 de dolari. De asemenea, a fost 
instituit sechestrul asigurător prin poprirea sumelor de 90.000 de dolari, 1.322.950 de lei şi 600.000 de lei. 
Săptămâna trecută, Darius Vâlcov a fost numit consilier de stat al premierului Viorica Dăncilă. 
„Darius Vâlcov a fost la Guvern tot timpul. A lucrat la Guvern tot timpul şi a sprijinit cele două Guverne (Grindeanu 
şi Tudose, n.r.) şi sprijină în continuare. Este un om de o valoare rară din punct de vedere economic, e cel care, 
împreună cu mine şi cu încă doi colegi, a lucrat efectiv la programul de guvernare”, a comentat Liviu Dragnea 
numirea. 
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Întrebat dacă numirea lui nu este o vulnerabilitate pentru Guvern, Dragnea a răspuns: „E un om liber, are dreptul 
să trăiască şi să se plimbe liber şi atât timp cât are aceste avantaje, să spunem, doreşte să ajute”. 
Referitor la dosarele penale ale lui Vâlcov, Dragnea a spus: „Eu ştiu că Guvernul beneficiază de sprijinul lui şi asta e 
foarte important. Din câte ştiu eu, la Guvern nu au genul ăsta de discuţii şi e bine să nu le aibă, ei să-şi facă 
programul de guvernare”. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Anunț OFICIAL de la Guvern: Vin REFUGIAȚII 
România va primi, în perioada 2018 - 2019, un număr de 109 refugiaţi de origine siriană, aflaţi provizoriu în Turcia, 
a anunţat joi purtătorul de cuvânt al Guvernului, Nelu Barbu, într-o conferinţă de presă la Palatul Victoria. 
Potrivit acestuia, în şedinţa de Guvern de joi a fost adoptată o hotărâre privind relocarea unor refugiaţi, în 
perioada 2018 - 2019, pe teritoriul ţării noastre. 
"România va primi în această perioadă, 2018 - 2019, 109 refugiaţi de origine siriană, aflaţi provizoriu în Turcia. (...) 
Această hotărâre este luată conform cotei de relocare stabilită prin deciziile Comitetului pentru relocarea 
refugiaţilor din România", a precizat Nelu Barbu. 
El a spus că în anul 2018 este vorba despre 40 de refugiaţi de origine siriană, aflaţi în Turcia, iar în 2019 - 69 de 
refugiaţi. 
"40 reprezintă cota anuală şi ceilalţi 29 sunt refugiaţi care nu au fost relocaţi, conform angajamentelor asumate 
anterior de ţara noastră, în perioada 2014 - 2015", a declarat purtătorul de cuvânt al Guvernului. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Trecerea la ora de vară s-ar putea modifica. Parlamentul European cere o evaluare a regulilor 
Deputații europeni sunt preocupați de efectele asupra populației ale schimbării orei, în condițiile în care la 25 
martie Uniunea Europeană ar urma să treacă la ora de vară. 
În consecință, europarlamentarii au cerut o evaluare a regimului actual al orei şi, dacă este necesar, o revizuire 
a regulilor, într-o rezoluţie adoptată joi în Parlamentul European la Strasbourg, informează legislativul european 
într-un comunicat de presă, citat de Agerpres. 
Rezoluţia a fost adoptată cu 384 de voturi pentru, 153 împotrivă şi 12 abţineri. 
Iniţiative cetăţeneşti au arătat o anumită îngrijorare faţă de modificarea bianuală a orei, care marchează începutul 
şi sfârşitul perioadei de vară şi care are loc în prezent în ultimul weekend din martie şi, respectiv, octombrie. 
Numeroase studii nu au reuşit să tragă o concluzie clară, dar indică anumite efecte negative asupra sănătăţii 
umane, spun deputaţii. Ei cer Comisiei să evalueze în detaliu directiva privind ora de vară şi, dacă este cazul, să 
propună revizuirea ei. 
 
Directiva privind aranjamentele actuale ale schimbării orei, care a intrat în vigoare în 2001, stabileşte o dată şi o 
oră comune pentru începerea şi încheierea perioadei de vară în Uniunea Europeană, cu scopul de a ajuta 
funcţionarea efectivă a pieţei interne. 
Trecerea la ora de vară în 2018 ar urma să se facă în data de 25 martie, care va deveni ziua cea mai scurtă din an, 
având, practic, 23 de ore. Apoi, în 28 octombrie ar urma să se treacă la ora de iarnă. 
Mecanismul prin care se schimbă ora, primăvara și toamna, este folosit în peste 100 de țări din lumea întreagă. 
România a adoptat ora de vară în 1932. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Nave NATO, inclusiv din România, efectuează exerciţii de reacţie rapidă în Marea Neagră pentru apărarea 
"suveranităţii naţionale" 
Nave din cadrul Forţei maritime de reacţie rapidă a NATO efectuează săptămâna aceasta exerciţii împreună cu 
Forţele navale române, în Marea Neagră, în scopul intensificării abilităţii Alianţei Nord-Atlantice de a proteja 
"suveranitatea naţională" prin apărarea colectivă. 
Două dintre cele patru grupuri maritime NATO pentru reacţie rapidă efectuează un exerciţiu cu Forţele navale 
române săptămâna aceasta, în Marea Neagră, "în scopul creşterii interoperabilităţii şi al intensificării capacităţii 
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Alianţei Nord-Atlantice de a proteja suveranitatea naţională prin apărarea colectivă. Exerciţiile de acest fel fac 
parte din măsurile specifice pentru o prezenţă maritimă intensificată în regiune", se arată într-un comunicat 
postat pe site-ul NATO. 
"Grupul maritim NATO Doi (SNMG2) şi Grupul maritim NATO pentru contracararea minelor Doi (SNMCMG2) sunt 
formate în prezent din şase nave din Marea Britanie, România şi Turcia. După escalele făcute în România, aceste 
nave efectuează în prezent exerciţii în scopul creşterii interoperabilităţii şi pentru deprinderea unor abilităţi, 
inclusiv în privinţa apărării aeriene, activităţilor avansate de navigaţie, comunicaţii şi neutralizarea minelor", 
precizează Alianţa Nord-Atlantică. 
"Este esenţial ca NATO şi naţiunile aliate să acţioneze colectiv, pentru asigurarea unei prezenţe maritime 
puternice în apele internaţionale din Marea Neagră. Efectuarea de exerciţii şi activităţile operaţionale în regiune 
asigură libertatea de navigaţie şi consolidează apărarea colectivă", a declarat comandantul Grupului maritim 
NATO Doi (SNMG2), comandorul britanic Mike Utley. 
"Regiunea Mării Negre are o importanţă strategică pentru toate naţiunile riverane. Zona internaţională se 
învecinează cu trei naţiuni aliate şi cu două naţiuni partenere. NATO efectuează exerciţii şi operaţiuni în Marea 
Neagră în scopul menţinerii unei prezenţe credibile şi a unor capabilităţi defensive eficiente, în conformitate cu 
obligaţiile tratatelor", subliniază Alianţa Nord-Atlantică. 
În urmă cu câteva luni, surse citate de presa germană anunţau că Alianţa Nord-Atlantică pregăteşte măsuri 
militare împotriva Rusiei, acuzată de încălcarea Tratatului Forţelor Nucleare Intermediare (INF) prin instalarea 
unor sisteme de rachete care prezintă riscuri pentru baze NATO din Europa. Un purtător de cuvânt al NATO a 
refuzat să confirme existenţa planului, recunoscând însă că există o stare de "gravă preocupare" în legătură cu 
respectarea de către Rusia a Tratatului Forţelor Nucleare Intermediare (INF), care, printre altele, interzice 
fabricarea şi deţinerea de rachete nucleare cu raze de acţiune între 500 şi 5.500 de kilometri. Statele Unite acuză 
Rusia de încălcarea Tratatului Forţelor Nucleare Intermediare (INF) prin instalarea unor sisteme de rachete care 
prezintă riscuri pentru baze NATO din Europa şi pentru Statele Unite. Administraţia Vladimir Putin a instalat, în 
februarie 2017, sisteme de rachete de croazieră în cel puţin două zone, inclusiv în baza militară Kapustin 
Iar(Volgograd), la circa 500 de kilometri nord-est de ţărmul Mării Negre. Tot în februarie 2017, Moscova a 
semnalat mobilizarea de trupe în Extremul Orient rus, în Ciukotka, la circa 80 de kilometri de statul american 
Alaska. Potrivit unor oficiali din cadrul serviciilor de informaţii americane citaţi de cotidianul The New York Times, 
rachetele de croazieră instalate de Rusia sunt de tip SSC-X-8, cu raza de acţiune de circa 3.000 de kilometri. 
Alianţa Nord-Atlantică a aprobat în 2016 un plan de consolidare a prezenţei militare în Europa de Est, prin 
desfăşurarea a mii de militari în Polonia şi în ţările baltice. O structură multinaţională NATO ar urma să fie 
staţionată în România. În plus, Alianţa a preluat controlul asupra sistemului antirachetă, care include nave 
americane dotate cu sisteme antibalistice în largul Spaniei, un radar în Turcia şi elementele de interceptare din 
România. 
Rusia a avertizat în mai multe rânduri că este "extrem de preocupată" de instalarea sistemelor antibalistice NATO 
în România şi Polonia, afirmând că sunt interzise prin Tratatul privind Forţele nucleare intermediare (INF) şi 
avertizând că va lua măsuri pentru a se apăra. 
(Sursa: Mediafax) 
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